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Rozumiesz już budowę czasu Present Simple - potrafisz tworzyć zdania twierdzące, 

przeczące i pytające. Pora przejść do drugiego czasu teraźniejszego - Present Continuous. 

Zanim jednak pokażę Ci, jak on wygląda, wytłumaczę, kiedy go używać. 

Kiedy Present Simple a kiedy Present Continuous 

Między tymi dwiema konstrukcjami zachodzi zasadnicza różnica: Present Simple 

używamy wtedy, kiedy skupiamy się na tym, że dana czynność jest stała lub powtarzająca 

się, regularna. Present Continuous używamy wtedy, kiedy skupiamy się na tym, że dana 

czynność jest albo tymczasowa, albo dziejąca się w momencie mówienia. 

Uwaga! To nie oznacza, że niektórych czasowników zwykłych będziemy używać tylko w 

czasie Present Simple, albo tylko w czasie Present Continuous. Prawie wszystkie 

czasowniki można zastosować w obu czasach. Nawet trzeba! Spójrzmy na czynność 
gotowanie makaronu. Jeśli dzwoni do mnie koleżanka i pyta, czy wpadnę do niej teraz na 

kawę, a ja mówię, że nie wpadnę, bo gotuję teraz makaron, to powiem o tym w czasie 

Present Continuous: I am cooking pasta. Powiem to w tym czasie, ponieważ w trakcie tej 

konkretnej rozmowy ważne jest, by zakomunikować, że w tej chwili nie wyjdę z domu bo 

gotuję. Czy to znaczy, że ja wyjątkowo ten makaron gotuję i zwykle tego nie robię, tylko 

dzisiaj? Nie! Czy to znaczy, że ja zawsze ten makaron gotuję? Też nie! To znaczy jedynie 

tyle, że w tej chwili go gotuję. Z tego zdania w żaden sposób nie wynika, czy to jest coś dla 

mnie normalnego, czy wyjątkowego. Bo taka informacja nie jest w tej chwili w ogóle 

potrzebna. Wynika z niego JEDYNIE, że robię to w tej chwili.  

Jeśli koleżanka zapyta mnie na zakupach, po co mi durszlak, to odpowiem jej w Present 

Simple, że gotuję makaron - I cook pasta. W sensie, że robię to regularnie. Nieważne, czy 

raz na tydzień, czy codziennie, czy raz na dwa miesiące. Na tyle regularnie (a nie 

wyjątkowo), że potrzebuję durszlak. Czy to znaczy, że dzisiaj na pewno makaronu nie 

gotuję? Nie! To znaczy jedynie, że robię to regularnie. O tym, co akurat dzisiaj gotuję na 

obiad, w ogóle to zdanie nas nie informuje. 
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Jak więc mam nadzieję widać z powyższych historii, o tej samej czynności raz będziemy 

mówić za pomocą Present Simple, a innym razem za pomocą Present Continuous. Wyboru 

dokonujemy w zależności od tego, co w danej chwili jest w naszym zdaniu ważne. 

Present Continuous - zdania twierdzące 

Kiedy zaczynałam wspominać o czasach Present Simple i Present Continuous, powiedziałam 

Ci, że oba używają czasowników posiłkowych (oczywiście są to różne czasowniki 

posiłkowe). To była prawda. Ważnym jednak jest, by pamiętać, że czas Present Simple 

czasowników posiłkowych używał TYLKO w przeczeniach i pytaniach. Nie w 

twierdzeniach. 

Czas Present Continuous używa czasownika posiłkowego we wszystkich typach zdań -

twierdzących, przeczących i pytających. 

Oto odmiana: 

I am cooking pasta. - Gotuję makaron. 

You are cooking pasta. - Ty gotujesz makaron. 

He is cooking pasta. - On gotuje makaron. 

She is cooking pasta. - Ona gotuje makaron. 

We are cooking pasta. - My gotujemy makaron. 

You are cooking pasta. - Wy gotujecie makaron. 

They are cooking pasta. - Oni / one gotują makaron. 

Wzór: 

OSOBA + CZASOWNIK POSIŁKOWY BE (forma dopasowana do osoby) + 
CZASOWNIK GŁÓWNY + KOŃCÓWKA -ING 
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Przypominam formy czasownika be: I am, you are, he is, she is, it is, we are, you are, they 
are. 

Jak dodawać końcówkę -ing 

Do większości czasowników końcówkę - ing dodamy bezproblemowo. Niektóre z nich 

jednak wymagają troszkę więcej pracy. 

1. Kiedy czasownik kończy się na -e w formie podstawowej, zanim dodamy końcówkę -ing, 

musimy -e usunąć. Na przykład: come (przyjść, przyjechać) → coming. 

2. Jeśli czasownik kończy się na -ie (na szczęście jest ich niewiele), zanim dodamy końcówkę 
-ing, musimy -ie zamienić na -y. Na przykład: die (umrzeć, umierać) → dying. 

3. Niektóre czasowniki, przed dodaniem końcówki -ing, podwajają swoją ostatnią spółgłoskę. 

  

Podwajanie ostatniej spółgłoski 

ZASADA 3 x 1 

Jest to moje uproszczenie, które pomaga Wam zapamiętać, w jakich przypadkach należy 

podwoić ostatnią spółgłoskę. Na czym polega zasada 3 x 1? 

1. JEDNA SYLABA 
2. na końcu JEDNA SPÓŁGŁOSKA 
3. przed nią JEDNA SAMOGŁOSKA 
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JEDNA SYLABA 

Podwajanie ostatniej spółgłoski dotyczy głównie czasowników krótkich (stop, run, win, 
swim) - jednosylabowych. To przede wszystkim na nie powinniście zwracać uwagę. 

Istnieją też wielosylabowe czasowniki angielskie, które mają podwojoną ostatnią spółgłoskę. 

Przykłady te również muszą spełniać drugi i trzeci punkt zasady 3x1, ale punkt pierwszy 

zmienia treść. Skoro wyraz ma więcej niż jedną sylabę, aby podwajać musi dysponować 

akcentem na sylabie ostatniej (co nie jest zbyt częste w języku angielskim). Na przykład: 

RE-MEM-BER - pamiętać (akcent pada na drugiej sylabie, dlatego ostatnia spółgłoska nie 

ulega podwajaniu) 

PER-MIT - pozwalać (tutaj akcent znajduje się na końcu czasownika, dlatego jego pisownia 

z końcówką -ing wygląda następująco: permitting). Aby więc wiedzieć na pewno, jak 

napisać, należy sprawdzić wymowę czasownika. 

na końcu JEDNA SPÓŁGŁOSKA 

Podwajaniu będą ulegać czasowniki takie, jak: 

run --> running 
stop --> stopping 
win --> winning 

Wszystkie powyższe przykłady w formie podstawowej kończyły się na jedną spółgłoskę. 

Porównaj z poniższymi: 

work --> working 
watch --> watching 
Buy → buying 
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Work, watch posiadają na końcu 2-3 spółgłoski. Buy kończy się na samogłoskę -y. Żadne 

podwajanie wówczas nie występuje. 

przed nią JEDNA SAMOGŁOSKA 
  
Nie podwoją: 

cook --> cooking 
wear --> wearing 
mean --> meaning 

ponieważ przed ostatnia spółgłoską występuje więcej, niż jedna samogłoska. 

  

Na koniec chciałabym Was jeszcze uczulić na końcówki -y, -x oraz -w. Czasowniki z takimi 

końcówkami nie ulegają podwajaniu przy modifykacji. 
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Ćwiczenie 1 
Dodaj końcówkę -ing do podanych czasowników. 

1. Sit 
2. Dance 
3. Write 
4. Play 
5. Eat 
6. Have 
7. Wait 
8. Build 
9. Ring 
10. Learn 
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Ćwiczenie 2 
Przetłumacz zdania na język angielski. Użyj czasu Present Continuous. 

1. Siedzę. - 

2. Ty siedzisz. - 

3. On siedzi. - 

4. Ona tańczy. - 

5. My tańczymy. - 

6. Wy tańczycie. - 

7. Oni  piszą. - 

8. Ja piszę. - 

9. Ty piszesz. - 

10. On gra. - 

11. Ona gra. - 

12. My gramy. - 

13. Wy jecie. - 

14. Oni jedzą. - 

15. Ja jem. - 

16. Ty czekasz. - 

17. On czeka. - 

18. Ona czeka. - 

19. My budujemy. - 

20. Wy budujecie. - 

21. One budują. - 

22. Ja dzwonię. - 

23. Ty dzwonisz. - 

24. On dzwoni. - 

25. Ona się uczy. - 

26. My się uczymy. - 

27. Wy się uczycie. - 
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